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Obecní  úřad  a  sbor   pro  občanské  záležitosti   přeje  všem našim občanům, kteří v 
měsíci únoru slaví třeba svá prvá či případně již několikátá a co víc, třeba 
již v desetiletích vzpomínaná a slavená výročí svého narození mnoho štěstí, 
zdraví a perfektní pohody. 

SLOVO STAROSTY

Vážení občané obce Pertoltic. 
Rok 2023 nám začal volbou prezidenta naší republiky. Vzhledem k tomu, že se jedná
o přímou volbu, tak každý občan s volebním právem, mohl svým hlasem zvolit svého
kandidáta.  Na  většinu  z nás  se  valila  spousta  protichůdných  názorů  na  všechny
kandidáty prvního kola. Do druhého kola postoupili Petr Pavel a Andrej Babiš. Na
sociálních sítích a v médiích jsme byli  často svědky různých kampaní. V rodinách,

mezi přáteli, v pracovním kolektivu nebylo dne, abychom nehodnotili finálové kandidáty. Dnes již
máme zvoleného nového prezidenta ČR. A já bych chtěl poděkovat všem občanům naší obce, kteří
byli volit a je jedno koho. A rozumím i těm, kteří volit nebyli, neboť o tom jsou demokratické volby.
Nově zvolenému prezidentovi přeji hlavně to, aby dělal čest naší zemi a staral se o dobro všech
občanů České republiky.
Bc. Vladimír Hovad

ZPRÁVA  O  ČINNOSTI  OBECNÍCH  ORGÁNŮ  za měsíc leden 2023 
 příprava podkladů pro inventury majetku, příprava zasedání OZ , příprava dalších podkladů pro 

zpracování závěrečné zprávy, pronájem bytových jednotek v č.p.193 - prodloužení smluv, 
inventarizace majetku obce, přehledy - celkové hospodaření obce, pravidelná kontrola BOZP – 
následná opatření, kontrola z hlediska požární ochrany, příprava podkladů pro akce roku 2023, 
zpracování úkolů ze zastupitelstva obce a výborů OZ, příprava a realizace výměny zdroje 
vytápění č.p.64, jednání DSO, FVS,a.s., příprava auditu hospodaření obce za rok 2022, jednání 
valné hromady SDH Pertoltice, valné hromady celého hasičského okrsku, jednání s HZS 
Liberec o poskytnutí vyřazené techniky pro výjezdovou jednotku hasičů, jednání ŘSD – Vaner, 
projektanti – bezpečný přechod pro chodce, koordinace stavebních projektů, vyúčtování dotací, 
roční uzávěrka, příprava projektů na rok 2023 – most u č.p.64, dokončení opravy MK v Dolních
Pertolticích, stavební opravy v č.p. 64, plánování a příprava společenských akcí na rok 2023.

VOLBA PREZIDENTA REPUBLIKY 2023
Ve dnech 13.01 a 14.01.2023 proběhly volby nejvyššího představitele ČR. Výsledky první kolo, 
obec Pertoltice:
1. Andrej Babiš   86 hlasů
2. Petr Pavel  33 hlasů
3. Danuše Nerudová  15 hlasů
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4. Jaroslav Bašta        11 hlasů
5. Karel Diviš              6 hlasů
6. Pavel Fischer           3 hlasy
7. Marek Hilšer           2 hlasy
8.  Tomáš Zima           0 hlasů 
Volební účast v prvním kole…..66,53 procent   Vydané obálky…157 Platných hlasů – 156

Ve dnech 27.01 a 28.01.2023 proběhly volby nejvyššího představitele ČR. Výsledky druhé kolo, 
obec Pertoltice:
1. Andrej Babiš   113 hlasů
2. Petr Pavel  51 hlasů
Volební účast ve druhém kole…..70,39 procent   Vydané obálky…164  Platných hlasů – 164

INFO, jiné

POPLATKY – jejich výše pro rok 2023!!!
Obecní úřad Pertoltice tímto upozorňuje všechny poplatníky, a to na poplatkové povinnosti v 
roce 2023.   

Základní sazba poplatku za likvidaci TKO činí 750,-Kč/ poplatníka.   
Děti ve věku do věku 7 let – poplatek činí 350,-Kč.

Poplatek je splatný ve dvou stejných splátkách, vždy nejpozději do 
15.4. a do 15.9. příslušného kalendářního roku. Vznikne-li 
poplatková povinnost po datu splatnosti uvedeném v odst. 1, příslušné
OZV, je poplatek splatný nejpozději do 15. dne měsíce, který následuje
po měsíci, ve kterém poplatková povinnost vznikla, nejpozději však do 
konce příslušného kalendářního roku.

U poplatku za držení psů je pro rok 2023 stejná výše, jako byla u poplatku za rok 2022. 
Tedy jeden pes – 200,-Kč, každý další … 300,-Kč.
Sleva u vybraných poplatníků ( držitelé starší 65 let a další), zůstává ve stejné výši – 
a poplatek činí 40,-Kč/pes. U každého dalšího psa stejného držitele je pak  
poplatek ve výši - 60,-Kč. 

Dne 11.3.2023, od 10:00 hod., se uskuteční Valná hromada HS Pertoltice. Místo
konání  Habartice  –  zasedací  místnost  obecního  úřadu.  Program:  zprávy  o
finančním hospodaření, volby orgánů, informace o nové nájemní smlouvě a plán
hospodaření na další období.

INFO k     dění, projektům

Rozsah doposud provedených restaurátorských prací u akce revitalizace sochy – ,,Pertoltický 
Bílý Jan,,:
Restaurátorský průzkum. Před transferem byl zmapován stav a rozsah poškození památky. Z vy-
braného místa byl odebrán vzorek k určení dochované polychromie. 
Transfer sochy do restaurátorské dílny. Po provedeném průzkumu zpevnění kamene a úpravou teré-
nu v bezprostředním okolí byla socha transferována do restaurátorské dílny. 
Zpevnění kamene. Kámen byl před transferem do restaurátorské dílny penetrován organokřemičitý-
mi prostředky. Následná penetrace byla provedena po převozu před čištěním.



Očištění kamene od biologického napadení. Rozsáhlé biologické napadení bylo deaktivováno bio-
cidním prostředkem a posléze jemně mechanicky  odstraněno. V následném období bude, dle tech-
nologických postupů a pravidel, pokračovat vlastní restaurátorská práce hlavní částí.

U akce rekonstrukce místní komunikace – Dolní Pertoltice.  V místě silně podmáčeného terénu 
na rovinatém úseku byla provedena sanace stávajícího systému odvodnění předmětné lokality. 
Dalším úkonem bylo podloží v dotčeném úseku zpevněno štěrkovým ložem patřičné frakce a dále 
systémem záklopu z betonových panelů. Následně se provedla prvotní příprava celého úseku rea-
lizace na pokládku finální vrstvy horního krytu vozovky. Vzhledem k vlivu klimatických podmínek 
a technických problémům na strojním vybavení dodavatele, byl po dohodě stran, uzavřen Dodatek 
č.1, ke kmenové smlouvě o dílo č. 008/2022, kterým byl posunut termín dokončení celého díla na 
30.04.2023. Pokračovat budou práce v roce 2023, jakmile to klimatické podmínky dovolí. 

Bezpečný přechod Dolní Pertoltice
Dne  18.1.2023  bylo  ze  strany  obce  a  ŘSD  ČR,  předáno  staveniště  zhotoviteli.  Práce  budou
pokračovat dle zpracovaného harmonogramu stavebních prací. Tedy pokud budou vládnout příznivé
klimatické podmínky v území. Předpokládané dokončení stavby je 9,10/2023.

Revize stavu podlahy na sále KD – statický posudek
Byl  objednán  posudek  statika.  Ten  potvrdil  možnost  užívání  sálu,  konstrukce  není  v žádném
rizikovém stavu. Pouze vydal pokyn - doporučení k omezení zátěže konstrukce, která koresponduje
s již vydaným doporučením omezení počtu návštěvníků.

Revize stavu tubusu – konstrukce mostu u č.p. 64
Revize stavu konstrukce byla provedena v souvislosti  s běžícím projektem výstavby bezpečného
přechodu a souběžně probíhajících oprav mostní konstrukce mostu na I/13, v Dolních Pertolticích,
které  bude  v roce  2023  provádět  ŘSD  ČR.  Byl  objednán  posudek  na  stav  mostu  i  následné
projektové práce ke zlepšení stavu stavebního objektu. Obec bude žádat o dotaci na opravu tohoto
mostního objektu, kde poslední stavební práce byly provedeny v rámci oprav, a to po povodních
v roce 2010.

Revitalizace vytápění kulturního domu – sálu
Koncem měsíce ledna byla zakoupena nová kamna na vytápění sálu kulturního domu tak, aby při 
našich společenských akcích bylo dosaženo tepelné pohody a komfortu pro účastníky. Zapojením 
topného tělesa a následnou zkouškou při první společenské akci dojde k odzkoušení zdroje. Setkání 
s občany na sousedském posezení se plánuje na 18.2.2023 – termín i čas bude upřesněn. Sledujte 
vývěsky a sociální sítě, popřípadě aktuality na webu obce.

Akce rekonstrukce místní komunikace do Nových Pertoltic
V roce 20222 byl vytvořen projekt a následně probíhá inženýrská činnost k zajištění stavebních po-
volení. Pro realizaci bude potřebné, aby získal pozemkový úřad dostatek finančních prostředků pro 
realizaci v roce 2023. Zde je pouze příslib pracovníků úřadu, že budou ctít zájem – priority, stano-
vené Obcí Pertoltice. 

Akce výstavby záchytných nádrží na vodu – vznik tůní Dolní Pertoltice
V roce 20222 se začal tvořit projekt a následně bude probíhat inženýrská činnost k zajištění 
stavebních povolení. Pro realizaci bude potřebné, aby získal pozemkový úřad dostatek finančních 
prostředků pro realizaci v roce 2023. Zde je též pouze příslib pracovníků pozemkového úřadu, že 
budou ctít zájem –  priority, stanovené Obcí Pertoltice, které byly zakotveny v plánu společných za-
řízení.



HASIČI RADÍ OBČANŮM
Dopravní nehody v zimě

Zimní  podmínky každoročně přináší  zvýšené nároky
na řidiče i vozidla více než v jiných ročních obdobích.
Hrozba  nehody je  při  jízdě na  sněhu a  ledu  15krát
větší než v létě. 

Na co si dát pozor před cestou? Nezapomínat na
řádné očištění vozidla od sněhu a námrazy. Malé prů-
zory v čelním skle nejsou pro bezpečný výhled z vozu
zdaleka dostačující.  Před jízdou odstranit  ze střechy

padající sníh a led z vozidla, kvůli kterému může dojít k dopravní nehodě. Používat zimní
pneumatiky. Pro jízdu na sněhu bychom je měli hustit o cca 20 kPa více než v létě. 

Udržujte správný odstup. S tvorbou náledí musíme nejčastěji počítat v lesních úsecích,
na mostech a ve vyjetých podélných stopách. Odstup mezi vozidly je důležité udržovat
větší než na suché vozovce 

A co když uvázneme na silnicích v koloně? Mysleme na to, že při jízdách na delší vzdá-
lenost je dobré mít plnou palivovou nádrž, ve vozidle deku, případně teplé nápoje. Při jízdě
do horských oblastí nezapomeňme na zimní řetězy, lopatu a trochu písku vhodného k pod-
sypání kol vozu uvízlého na zledovatělé vozovce.

Co dělat při dopravní nehodě? 
Zastavit vozidlo a vypnout motor, dále označit místo dopravní nehody výstražným trojú-
helníkem nebo použít varovné světelné ukazatele, obléct si reflexní vestu. Při hromadné
dopravní nehodě opustit co nejdříve vozidlo a nezdržovat se v blízkosti havarovaných vo-
zidel (nejlépe za svodidla). Pokud by hrozil výbuch nebo požár, je nutné, aby všechny oso-
by opustily nebezpečný prostor. Dopravní nehodu je třeba nahlásit na tísňovou linku 150
nebo 112. Důležité je sdělit konkrétní místo nehody a jaké jsou viditelné následky, např.
zranění, požár, únik kapalin. K orientaci Vám poslouží vědět, odkud kam jedete (směr jíz-
dy), na kterém kilometru se nacházíte, který sjezd, návěstí či kilometrovník jste minuli, jaké
číselné označení má přejezd nebo jaké výrazné krajinné prvky se nacházejí v blízkosti
(stromořadí, rybník…). Ve městě si pak můžete navíc všímat názvů ulic, čísel popisných
domů, čísel pouličních lamp. Popřípadě můžete využít např. aplikace z mobilního telefonu
a nahlásit konkrétní souřadnice GPS. Nezapomeňte, „Štěstí přeje připraveným!“ autor: kpt.
PhDr. Tomáš Beneš



Fitness cesta
Od dětství jsem sportovala, nejdříve karate a pak závodně softball. To, že budu jednou stát na 
prknech v kategorii bikini fitness a získávat medaile, by mě ale nikdy nenapadlo.
Za lásku k posilovně může ve skutečnosti můj manžel. Ten mi ukázal, jak správně držet činku, a že 
bez tvrdé dřiny nejsou výsledky. Díky němu jsem tam, kde jsem. Aktuálně je i mým hlavním 
trenérem, závodní zkušenosti přebírám od své trenérky, která je naprostým profíkem v oboru.   Má 
záliba mě dovedla k tomu , abych se dál v tomto oboru vzdělávat a pomáhat tak i ostatním splnit si 
jejich sen. Takže se na mě může kdokoliv obrátit. 
Cítím se neskutečně motivovaná, když vím, že jsou kolem mě skvělí lidé. Doufám, že to je teprve 
začátek :)

A čeho se mi povedlo za mé krátké 
fitness kariéry dosáhnout?
◦ zlaté medaile v několika kategoriích 
z mistrovství CR a mistrovství Evropy 
ve federaci ICN
◦ stříbro na mistrovství Čech  ve 
federaci IFBB
◦ zlato a stříbro na pohárové soutěži 
Extrifit cup
◦ zlato na mezinárodní IFBB soutěži 
Mr. Universe
A co plánuji letos? Pokud zdraví a 
forma dovolí, tak bych se ráda 
nominovala na mistrovství Evropy ve 
Španělsku a zkusila zopakovat 
úspěchy na mistrovství ČR a 
pohárových soutěží.
Ať to dopadne jakkoliv, tak nás budu 
hrdě reprezentovat. Tak mi držte 
palce :) P. Šímová





Zpráva o činnosti SDH Pertoltice za rok 2022

V loňském roce jsme k zásahům vyjížděli celkem patnáctkrát. Šestkrát to byl požár louky,
třikrát požár v budovách a dvakráte jsme odstraňovali strom po větrné smršti. V lednu jsme hasili
strom vznícený od elektrického drátu, v únoru bylo třeba uklidit ropnou skvrnu z Horních Pertoltic
až na hlavní silnici a v červenci jsme pomáhali zdravotní službě s transportem pacienta. Ve výčtu
zásahů chybí ještě zmínit pomoc při dopravní nehodě v Pertolticích. Dvě třetiny výjezdů se usku-
tečnily v prvním čtvrtletí  roku.  V roce  2022 nám HZS připravilo  hned tři  taktická  cvičení.  Při
prvním z nich jsme procvičovali plnění závěsného vaku pod vrtulník pro hašení lesních požárů na
letišti v Hodkovicích nad Mohelkou. Druhé cvičení se týkalo všech složek IZS z Liberecka i při-
lehlého Polska. Odehrávalo se na vlakovém nádraží ve Frýdlantě 22. září a cvičili jsme na něm zá-
chranu velkého počtu zraněných z hořící vlakové soupravy, se kterou se při otáčení na nádražní
ploše střetla dodávka. A poslední cvičení se konalo 6. října opět ve Frýdlantě. Tentokrát hořela zá-
kladní škola Purkyňova a my museli v dýchací technice vyvádět žáky ze tříd. 

Také v loňském roce jsme se věnovali odborné přípravě jednotky. Dva strojníci a dva velite-
lé si prodloužili odbornost v e-learningovém kurzu. 
V listopadu proběhla pravidelná příprava jednotky na hasičské zbrojnici v Pertolticích a dvě nové
členky jednotky dokončily základní odbornou přípravu. V prosinci našich pět řidičů absolvovalo
školení  pro  řidiče  v Dolní  Řasnici.  Opravovali  a  udržovali  jsme  techniku.  S pomocí  kamarádů
z Dolní Řasnice jsme dokončili stavbu sportovní PS12 a i druhá dvanáctka potřebovala údržbu. Po-
vedlo  se  nám zajistit  revizi  dýchací  techniky a  opravu  dvou vysílaček.  Cisterna  prošla  velkou
opravou v Českém Dubu a snad nám bude ještě nějakou dobu sloužit. V srpnu jsme konečně po
dlouhých peripetiích s dodavatelem převzali nově repasovaný přívěsný vozík za dopravní automo-
bil. 

Nyní k samotné spolkové činnosti. Dne pátého března jsme uspořádali tradiční masopustní
průvod obcí zakončený hostinou na hasičské zbrojnici. 
Poslední dubnový den jsme postavili Májku. Nejprve jsme to zkoušeli bez techniky, ale Májka byla
dlouhá a stále se pletla do elektrického vedení, tak musela nastoupit Liazka. Večer se pak pálily ča-
rodějnice. Pro děti jsme připravili pár soutěží, jako třeba slalom na koštěti nebo průchod labyrintem
z nití. Od obecního úřadu dostaly děti za jejich splnění pytlík dobrot. Skalní kaliči vydrželi u vatry
až do tří do rána. Jen co odešli, uřízli nám Heřmaničtí hasiči Májku a uloupili z ní věnec. Ráno jsme
jí museli stavět znovu. 
     První dospělácká soutěž se jako vždy běhala v Předláncích. V útoku s PS osmičkami se sáním
z řeky obsadili ženy i muži první místo. Pak došlo ještě na tajnou disciplínu. Spočívala v odtažení
dopravního automobilu na vzdálenost 10 metrů, naplnění kbelíku vody džberovkou a poté transpor-
tem této vody přeléváním z kelímku do kelímku do dalšího kbelíku. Vítězství nám o chlup uteklo.
Dne 4. června jsme pokáceli Májku. Tentokrát to do rukou museli vzít mladí hasiči, protože nám
docházejí svobodní mládenci. Navečer hrála živá hudba a pak se všichni vyřádili při diskotéce. Dne
11. června jsme jeli na Mezinárodní soutěž do Habartic. Družstev tu bylo málo, tak se rozhodlo, že
muži budou běhat nejen útok z cisterny, ale i požární sport. Naši kluci skončili v obou disciplínách
na třetím místě.  Ženy sport  vyhrály a v útoku z cisterny byly druhé.  Následovalo okresní  kolo
dospělých, kam se na loňské okrskové soutěži probojovalo družstvo mužů. Konalo se 18. června
v Jablonci. Museli jsme na pomoc přizvat závodníky z Višňové, abychom dali dohromady celý tým.
Naopak jsme jim půjčili dorostenku do jejich družstva žen. V celkovém hodnocení jsme obsadili 4.
místo a byl nám nabídnut postup do kraje, ale ten jsme raději odmítli. Druhý prázdninový den jsme
zajeli do Višňové na soutěž O povodňovou lopatu. Děvčata postavila hráz v nejlepším čase, a kdyby
se měla poměřovat s muži, i ty by, až na jeden tým převálcovala. Tajnou disciplínu děvčata zvládla
také nejlépe a získala první místo. Naši muži se tentokrát při pytlování nehonili a skončili na 7.
příčce. Sbor ve Višňové spojil soutěž se křtem repasované Tatry a představením nové požární stří-
kačky FOX. Dne 29. července jsme pomohli odstranit zlomený strom u Mozorovičů, který hrozil,
že poškodí dům. Potom jsme pomáhali obci s pořádáním fotbalového zápasu a večerního promítání.
Bylo to 6. srpna a proti sobě se utkali junioři a senioři z Pertoltic včetně několika členů našeho sbo-



ru. Další členové zajišťovali občerstvení. Večer se promítal „Vyšehrad film“ - také s fotbalovou te-
matikou.

Největší  společenskou akcí loňského roku bylo loučení s létem, které tradičně pořádáme
spolu s obecním úřadem. Konalo se 3. září. Opět bylo plné her a skákacích hradů. Nechyběla ani
ukázka práce policejních psovodů. Naše hasičské děti změřily své síly s družstvem mužů z řad divá-
ků v útoku s historickou požární stříkačkou. Samozřejmě zvítězily, i když se davem šířila fáma, že
to bylo našvindlované. Poprvé jsme využili prostor na prodej v kabinách s výdejním okénkem. 

Okrsková soutěž se vloni konala 10. září v Předáncích a pořádalo ji SDH Višňová. Ženy si
před požárním sportem nezapomněly přeměřit základnu. Vyplatilo se jim to a vyhrály. Muži nasáli
při sportu tak rychle,  že zalili  proudařku, ale rozhodčí chybně signalizoval konec a tak jim byl
umožněn opravný pokus. A ten byl vítězný. Při útoku z agregátu žen zase zlobila mašina.  Ženy
horko těžko útok dokončily, ale přesto obsadily druhé místo hned za našimi muži, kteří si na pokus
museli půjčit stroj od Předláneckých hasičů.

Devátého října jsme si udělali brigádu na sběr šrotu. Potom se naše ženy zajely podívat do
Vratislavic na soutěž O předvánočního kapra. Bylo to 11. listopadu. Mrzlo a na zemi ležel sněhový
poprašek. Naštěstí jsme na řadu šly až šesté a stihly okoukat pár vychytávek. Vyplatil se i večerní
tréning  z předchozího  dne,  kdy  jsme  savice  musely  montovat  napříč garáží  a  šatnou  hasičské
zbrojnice  a  100  metrů  hadic  rozkládaly  na  pár  metrech.  Do  útoku  na  sucho  se  třemi  proudy,
podobnému našemu útoku z agregátu, jsme daly veškeré odhodlání a hned při premiéře utržily ví-
tězství. Náročnější než celý útok pro nás bylo vylovit potom kapra z kádě. Namočit se musely hned
tři závodnice. Poslední listopadovou sobotu jsme pomohli obci s rozsvěcením vánočního stromku a
Mikulášskou nadílkou. Dvě mladé hasičky převlečené za anděly šli s krampusáky průvodem a my
dospěláci jsme měli na starosti občerstvení.

Činnost mladých hasičů v     roce 2022

Koronavirová pandemie ustupovala a my se s dětmi mohli  scházet  bez větších omezení.
Mysleli jsme, že začíná klasický rok se zaběhlými soutěžemi, tak jak jsme ho znali před rokem
2020, ale nově zvolená ústřední odborná rada mládeže se v době karantén nenudila a připravila si na
nás spoustu změn jak ve Hře Plamen, tak v činnosti dorostu. Kvůli snadnějšímu získávání dotací ze
státního rozpočtu rozdělila celoroční práci s dětmi na sportovní činnost a výchovně vzdělávací. Tím
se i řada disciplín, která byla součástí celoročního hodnocení, stala samostatnými postupovými sou-
těžemi. A tak jsme si tento rok museli zvykat na nový systém.

Na pravidelných pátečních schůzkách jsme se začali scházet jako obvykle začátkem února.
Hned z kraje jsme plnili odznaky odbornosti. Tentokrát to byl převážně preventista a strojník. A pro-
tože únor byl velmi teplý, chodili jsme už teď trénovat ven. Obrázky do soutěže „Požární ochrana
očima dětí“ malovaly děti už před Vánocemi a zbývalo je jen odeslat do okresního kola. 

První naší společnou akcí byl masopustní průvod vesnicí. Polovina z masek byly mladí hasi-
či. O týden později, 12. března, si Eliška Čepelíková vyzkoušela účast na Jablonecké hale. Téměř
800 závodníků z celé republiky zde měřilo síly v disciplíně 60 metrů překážek. Eliška v kategorii
starší dívky obsadila pěkné 135. místo. Pak už následoval Krásnoleský víceboj. V loni jsme na něj
jeli hodně brzo, už 2. dubna. Překvapili nás mladší žáci skvělým druhým místem. Starší žáci byli na
velmi dobrém šestém místě a „zbytkové“ béčko starších, kde startovaly i děti z přípravky obsadilo
očekávané 17. místo. Dorostenci jednotlivci museli na Krásnoleském víceboji krom stovek a dvoj-
boje zvládnout ještě opičí dráhu, kde mimo jiné přenášeli figurínu nebo valili traktorovou pneuma-
tiku. Eliška Čepelíková skončila celkově sedmá a Denisa Severýnová osmá. Týden na to, v sobotu
9. dubna, jsme se zúčastnili Velikonočního poháru na náměstí ve Frýdlantě. Soutěžili jsme ve speci-
álním útoku na sucho se třemi proudy.  Mladší žáci obsadili  třetí  místo.  Starším se útok povedl
bravurně a byli druzí. Poslední přípravou na jarní zakončení Hry Plamen byla soutěž „O štít města
Frýdlantu“. Štafety dvojic zaběhla obě družstva na jedničku, ale útoky se nám nepovedly. Zjistili
jsme, že jsme zapomněli vzít proudnice a museli jsme použít náhradní. Mladším žákům jedna hodně
rozstřikovala a navíc přestala jít mašina, a aby se povedlo útok vůbec dokončit, museli jsme ji dva-



krát startovat. Zdálo se, že se na pokus starších žáků se povedlo problém se strojem vyřešit, ale
opak byl pravdou. Po dlouhé soutěžní odmlce mělo problémy se stroji hodně družstev a tak vý-
sledky našich nebyly nejhorší. Mladší žáci obsadili páté místo a starší šesté. Pak už jsme bojovali o
postup do okresu při disciplíně CTIF na libereckém stadionu. Mezi družstvy z celého Liberecka
jsme vybojovali 16. místo. Závěrečné jarní kolo Hry Plamen se konalo 21. května jako vždy na cvi-
čišti ve Frýdlantě. Začínali jsme opět opravou mašiny, ale jinak to byla úplně jiná soutěž než ta pře-
chozí. Vše se nám dokonale povedlo, dokonce i útoky. Starších žáků bylo málo a tak na útok vy-
mysleli speciální strategii. Závodnice od savic, si cestou k nim nejprve zapojila proudnici, a po spo-
jení savic běžela stříkat. Čas byl druhý nejlepší. Postup do okresu unikl starším žákům pravdě-
podobně o jediný bod a v celoročním hodnocení obsadili krásnou bronzovou pozici. Mladší žáci na
druhé postupové místo sice dosáhli, ale protože neměli splněný branný závod, kterého se nemohli
zúčastnit kvůli tomu, že většina jich byla v karanténě, do okresního kola postoupit nemohli.

Poslední  květnový  víkend  nás  čekaly  hned  dvě  soutěže.  V sobotu  proběhlo na  stadionu
v Liberci jarní kolo dorostu a v neděli se poprvé běhalo okresní kolo v běhu na 60 metrů překážek
dětí a to na dráze u Základní školy v Dobiášově ulici v Liberci. Obě naše dorostenky Denisa Seve-
rýnová i Eliška Čepelíková, které se zúčastnili sobotního celodenního klání, se dostali do krajského
kola. I v neděli jsme byli úspěšní. Z pěti našich závodníků se do krajského kola probojovali hned tři.
V kategorii starší žačky Nikol Odehnalová a Eliška Čepelíková a v kategorii starší žáci Aleš Čepe-
lík. Dne čtvrtého června jsme krátkým pásmem básniček přivítali do života nové občánky. Jaro jsme
zakončili krajským kolem dorostu. To se odehrávalo 4. června v Zákupech, a protože na něj postou-
pili  téměř  všichni  dorostenci  z Frýdlantska,  uspořádali  jsme  do  Zákup  hromadný  zájezd  Heř-
manickým autobusem. Organizace trochu vázla a tak se soutěž protáhla až do večera. Eliška skonči-
la na 9. místě a Denisa na dvanáctém. V roce 2022 jsme navázali velmi zajímavou spolupráci se
sborem ve Frýdlantě. Naše dvě dorostenky Sabina Soukupová a Eliška Čepelíková se začlenily do
frýdlantského družstva dorostenek a s ním se účastnily Superpoháru a dalších soutěží. Naučili se tu
spoustu nových technik a okoukali profi vychytávky. V Superpoháru jejich družstvo obsadilo krásné
3. místo.

O prázdninách jsme se sešli na tradičním spaní na hasičárně. Začínali jsme ve čtvrtek 18.
srpna a vedoucí s námi vydrželi celé čtyři dny až do nedělního rána. Během pobytu jsme si na-
malovali týmové vlajky, absolvovali zhruba patnáctikilometrovou stopovanou přes Nové Pertoltice
a Předlánce, po které jsme zvládli ještě nácvik útoku a v sobotu pak celodenní výlet do Funparku
v Liberci. Stezka odvahy musela opět odpadnout, protože se spustil hrozný liják. Na pravidelných
schůzkách jsme se začali opět scházet od 26. srpna.  

Naši mladí hasiči pomáhali připravit hry pro děti na Loučení s létem 3. září a v jejich režii
byla i ukázka útoku s historickou stříkačkou „Starou Máňa“.

Pak už nás čekala okrsková soutěž. Pořádalo jí SDH Višňová a konala se 10. září v Předlán-
cích u řeky. Mladší žáci při útoku ne a ne trefit plechovky, ale přesto byl jejich útok jasně nejlepší.
Výkony starších žáků byly hodně vyrovnané. Naše děti poprvé na soutěži vyzkoušely nabíračku a
povedla se jim na jedničku. Tato malá výhoda jim o pár vteřin přihrála první místo. Obě družstva si
odvezla putovní poháry. Druhý den, 11. září, proběhlo krajské kolo v běhu na 60 metrů překážek
v Lučanech nad Nisou. Bylo tu psí počasí. Chvilku svítilo slunce a vzápětí přišel slejvák a tak stále
dokola. Nářadí klouzalo a děti musely být opatrné.  Nikola Odehnalová zůstala kvůli nachlazení
doma a tak o dobré umístění bojovali jen Eliška Čepelíková, která skončila na 23. místě a Aleš
Čepelík, který se umístil na 32. místě.

V sobotu 25. září jsme jeli na takzvaný „Koblížák“ do Nového Města pod Smrkem. Je to zá-
vod podobný našemu Předbraňáku, vyšperkovaný o stanoviště, kde děti pojídají koblihy. U starších
dětí to bylo hodně o střelbě ze vzduchovky a tak naše družstva skončila na 7. a 8. místě. U mladších
žáků se chybuje i na jiných stanovištích a to máme dobře zvládnuté a mladší žáci skončili tedy třetí.
Pak už tu byl Závod požárnické všestrannosti pro obvod Frýdlant. Letos se branné závody vůbec
neměly kvůli novým pravidlům konat, ale rada mládeže se rozhodla, že nás o ně neochudí a udělá je
nepostupové. Letošní dětský braňák pořádal sbor z Bulovky v sobotu 22. října. Opět celý den pro-
pršel. Družstev bylo celkem 31. Starší žáci skončili na 8. a 18. místě a mladší žáci na devátém. Dne



29. října se běhal braňák dorostu v Heřmanicích. Naši závodníci si vedli výborně. Škoda, že se už
letos  nepostupovalo.  Aleš  Čepelík  byl  v kategorii  mladší  dorostenci  jednotlivci  druhý  a  Eliška
Čepelíková ve středních dorostenkách třetí.  Sabina Soukupová závodila  za družstvo dorostenek
z Frýdlantu  a  obsadila  s ním 4.  místo.  Poslední  soutěží  roku 2022 bylo  tradiční  klání  O před-
vánočního kapra na náměstí ve Frýdlantě. Konalo se 26. listopadu a i tady si naše družstva vedla
velmi dobře. Mladší žáci vybojovali čokoládového kapra za třetí místo a starší žáci byli pátí. Při do-
plnění družstev starších jsme si vzájemně vypomohli s Heřmanicemi. Pak přišel prosinec a my jsme
se začali připravovat na vánoce. Vyzdobili jsme zasedačku. Na tvořeníčku 9. prosince jsme vyrobili
svícny a hvězdy na okna a rok jsme zakončili týden před štědrým dnem vánoční besídkou. Nebyla
úplně  obvyklá.  Po  krátkém posezení  u  sladkých  kaprů  a  moštu  z poslední  soutěže  a  rozbalení
drobných dárků jsme si zahráli hru lentilky a pak se šli bát do garáže. Naše starší děvčata pro děti
připravila tajuplnou stezku noční garáží s úkoly a otázkami. 

Rád bych na tomto místě poděkoval všem členům SDH Pertoltice za spolupráci nejenom v roce
2022, ale též za práci po celé období, co jsem byl ve funkci starosty obce. Prošli jsme společně pest-
rou cestu, na které nás ledacos potkalo. Většina z toho však bylo úspěchem a dobrou spoluprací, vý-
bornou reprezentací obce. Rád bych vyzdvihl práci s mládeží a úspěchy v soutěžích. To vše se od-
razí ve výsledku v dalším fungování sboru. Držím vám do dalších let palce.
Viktor Podmanický

Cestující ve Frýdlantu se dočkají nového terminálu u vlakového nádraží

Prostor před vlakovým nádražím ve Frýdlantu se snad letos promění. Vznikne zde menší dopravní
uzel v podobě autobusového terminálu, který nabídne větší pohodlí cestujícím i přijíždějícím auto-
busům. Na vzniku terminálu se podílí město Frýdlant, Korid LK a zapojit by se měly také obce a
města z Frýdlantska. Připravuje se projekt a žádost o stavební povolení pro výstavbu nového do-
pravního terminálu pod nádražím Českých drah ve Frýdlantu. Měl by zajistit, aby autobusy, které
teď stojí v křižovatce, stály bezpečně u nástupních ostrůvků a cestující nastupovali na autobusy v
důstojném a moderním zázemí. Samozřejmostí jsou světelné tabule s informacemi o aktuálním od-
jezdu autobusů a připravuje se zde také parkovací místa pro automobily. 
Autobusy by měly přijíždět k prostoru před nádražím, kde bude dlouhé stanoviště se zastřešeným
stáním pro cestující. Město Frýdlant už první krok k novému terminálu udělal, když vykoupil po-
zemky před nádražím. Teď bude záležet na tom, jak se k projektu postaví ostatní obce a města Frý-
dlantska. Protože terminál bude sloužit hlavně jejich obyvatelům, kteří přijedou vlakem a z Frýdlan-
tu cestují dál do svých domovů. Město Frýdlant je kvůli zájmu občanů připraveno na projektu parti-
cipovat, bez toho, aby se na něm finančně podílely i další obce, ale bylo by vhodné, kdyby se na
zlepšení dopravní obslužnosti podílely i okolní obce.
Na výstavbu terminálu by se měla čerpat dotace z IROP, významnou měrou se na jeho vybudování
bude ze svého rozpočtu podílet město Frýdlant a o zhruba 15 procent zbývající částky by se měly
podělit okolní města a obce. (zdroj Liberecká drbna, Město Frýdlant)

Z     deníčku vépépaka
Tak máme zimu. Leden nám přinesl i sníh. a tak naším úkolem bylo odklízení sněhu a solení silnic. 
Krom těchto běžných činností jsme odklízeli větve v Horních Pertolticích a trochu poupravili zeleň 
na místním hřbitově. Jak si mohli návštěvníci místního obchodu všimnout začala rekonstrukce 
chodby a do toho se poslední den v měsíci na sál stěhovala nová kamna jejich váha byla přes tři sta 
kilo a pro mě to byla zajímavá zkušenost. jak tak těžkou věc tahat po schodech. Toliko něco z naší 
práce a teď malá poznámka na závěr mého krátkého článku. Jedná se o květináče na místní 
autobusové zastávce. Prosím neničte je svými odpadky. plechovkami, nedopalky a podobným 
smetím. Vedle stojí popelnice a myslím si, že ten krok vedle, už by nikoho nezabil.
Vaše vépepačka Dáša



Okénko do historie

Kostel sv. Jošta v Pertolticích

(die Kirche St. Jodokus in Berzdorf).

     První  písemná  zmínka  o  našem
kostelu  pochází  z  roku  1346,  kdy  byl
kostel sv. Jodokuse zapsán do farní kni-
hy Míšeňské diecéze. Objekt se nachází
na vyvýšenině v severních partiích obce.
Založen  byl  ve  středověku,  nicméně
prošel barokními úpravami a rozšířením
v  18.  století.  Určitě  bychom zde  mohli
zmínit, že se jedná o stavbu jednolodní a
další  architektonické  popisy  stavby.
Nicméně co nás asi nejvíce zajímá je samotný původ názvu našeho kostela. 

     Sv. Jošt německy St. Jodokus, (také Judok či Jodok, francouzsky Josse) byl křesťanský kněz,
poustevník a světec pocházející z Bretaně, který jako poutník prochodil celou dnešní Francii a navštívil
také Řím. Narodil se počátkem 7. století a zemřel v roce 668 - 675. Jeho smrt není nikde zaznamená-
na. Jošt byl druhorozeným synem králem Judhaëla. Měl staršího bratra Judikaela. Po smrti otce kolem
roku 605 nebo 607, usedl na trůn Joštův starší bratr, ten se ale později vzdal vlády ve prospěch Jošta a

kolem roku 640 odešel do kláštera sv. Jana. Jošt se roz-
hodl panovnickou roli  nepřijmout, nýbrž opustil  domov a
připojil  se ke skupině poutníků  směřujících do  Říma.  S
nimi došel až k řece Authii, kde se setkali s hrabětem Hay-
monem, vládcem hrabství Ponthieu. Tam Jošt zůstal a pů-
sobil jako kněz u Haymonova dvora. Od roku 644 se sou-
hlasem  Haymona  žil  jako  poustevník  v  místě  zvaném
Brahic (nynější Saint-Josse-au-Bois). Jako světec je pat-
ronem  poutníků,  slepců,  chorobinců,  lodníků,  pekařů,
domácího zvířectva, přímluvce za dobrou žeň, záštita proti
požáru, ohni, bouři. Ochránce obilí, pomocník proti moru a
horkosti. Uvnitř našeho kostela je vyobrazen na hlavním
oltáři,  jehož  autorem je  světoznámý  italský  malíř  Carlo
Maratti. Malba pochází z přelomu 17.-18. století. 

     V kostele se také nachází křtitelnice z konce 18. století,
která byla vytvořena sochařem a dřevořezbářem Antonem
Suskem. V horní části  empory (balkonu) se nachází kří-
žová cesta. Jedná se o soubor lidových maleb pocházející
z konce  18. a  začátku  19. století.  Tyto  obrazy  byly  také

v roce 2011 odcizeny a následně vypátrány za hranicemi ČR a v roce 2012 vráceny zpět na své místo.
Dřevěné lavice jsou původní a v horní části empory ještě opatřeny mosaznými nebo smaltovými štítky
se jménem a bydlištěm věřících, všechny psané německy. Tyto štítky jsme také objevili  a zachránili
v zákristii, jako další historický artefakt naší obce. Varhany jsou pneumatické a postavila je varhanářská
firma Rieger roku 1905. Ve zvonici se nachází menší zvon z roku 1949. Původní byl nejspíše roztaven
a použit k válečné výrobě. Zvon nás vítá svým zvoněním každou poslední neděli v měsíci, vždy v 10:45
hodin.

     Závěrem mého článku bych Vás chtěl všechny pozvat na mše konané v našem kostele sv. Jošta, a
to vždy  poslední neděli v měsíci od 11:00 hodin. V měsíci únoru (26.02.), to bude již 6 bohoslužba ko-
naná po znovuotevření našeho kostela. Vítáni jsou všichni. 

Bc. Vladimír Hovad



Zajímavosti - příroda

Ke konci roku 2022 byl zachycen za pomoci fotopasti, pohyb vlka na území naší obce. A to v části Horní Pertoltice
u Hraničního rybníka a nemovitosti v majetku manželů Pilzových. Dokládá to nárůst výskytu vlka v celém území.
Vlk je chráněn zákonem, byť škody na stádech chovných druhů zvířat v minulém roce narostly. Stát tyto škody
z valné části kompenzuje.


